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دانشگاهدانشگاهدانشگاهدانشگاه f a r h i k h t e g a n o n l i n ef a r h i k h t e g a n o n l i n e

در طرح پویش اشتغال نیز دانشجویان متقاضی از ابتدای ورود 

به دانشـــگاه جذب طرح پویش شـــده و همزمان با تحصیل در 

دانشگاه، در صنعت مشغول به کار می شوند. رویداد »عصر امید« 

نیز نماد دانشـــگاه آزاد در حوزه فناوری است. صندوق پژوهش و 

فناوری دانشگاه آزاد هم به عنوان جدی ترین کنش گر صندوق ها 

فعالیت می کند.«

 کاهش اتکای دانشگاه به شهریه دانشجویی 
تا 70 درصد بودجه

دکتر طهرانچی با بیان اینکه اتکای دانشگاه به شهریه دانشجویی 

از 8۴ درصد به 81 درصد در سال قبل کاهش یافته و هدف گذاری 

شده که این عدد امسال به 70 درصد کاهش یابد، گفت: »نماد 

حرکت های تحولانه دانشگاه، کاهش وابستگی به شهریه است 

که این عدد سال گذشته 81 درصد بود که امسال به 70 درصد 

رسیده و یکی از شاخص های رشد دانشگاه محسوب می شود.« 

 58 درصد بودجه سال آتی دانشگاه 
صرف حقوق می شود

شاخص دیگر رشد دانشگاه، سهم حقوق و  دستمزد از بودجه است 

که این عدد از 78 درصد در سال های قبل به 7۳ درصد در سال 

1۴01 و ۵8 درصد در بودجه 1۴0۳-1۴0۲رســـیده است. این 

درحالی اســـت که ۹۵ تا صددرصد بودجه دانشگاه های دولتی 

صرف پرداخت حقوق و دستمزد اساتید و کارکنان می شود و عملا 

توجه چندانی به حوزه فرهنگ، پژوهش، فناوری و نوآوری و نگاه به 

آینده صورت نمی گیرد.  وی با بیان اینکه دانشگاه آزاد عقب ماندگی 

سنتی در حقوق و دستمزد کارکنان و اعضای هیات علمی داشت، 

افزود: »خانواده دانشـــگاه آزاد داوطلبانه سیســـتمی را انتخاب 

کرده اند که بودجـــه دولتی دریافت نمی کند و با تغییرات اتفاق 

افتـــاده، حقوق کمتری را دریافت می کردند، اما از بهمن 1۳۹۹ 

حقوق و دســـتمزد دانشگاه آزاد رشد سه برابری داشته است. این 

موضوع نشان می دهد توجه به بهبود حقوق و دستمزد که مطالبه 

به حق کارکنان و اساتید بود، برای ما مهم است.« 

 وزارت علوم به تربیت کیفی 
توجه می کند و نه کارآمد

دکتر طهرانچی با اشـــاره به جدا شدن دو نظام آموزش پزشکی و 

غیرپزشـــکی از یکدیگر، گفت: »سال 1۳6۴ این دو نظام از هم 

جدا شدند در حالی که هرکدام تجربه های خوبی داشتند. اکنون 

مردم در استقبال از رشته های علوم پزشکی نشان داده اند خروجی 

نظام پزشـــکی را بیشتر می پسندند چراکه اگر جوانی وارد رشته 

دندانپزشکی شود، بعد از 6 سال می تواند در مطب کار کند، به 

دلیل آنکه این نوع تربیت کارآمد است و صرفا تربیت کیفی نیست. 

این در حالی است که در وزارت علوم به تربیت کیفی توجه می شود 

و نه کارآمد. به همین دلیل فارغ التحصیلان ایرانی به راحتی جذب 

دانشگاه های خارج از کشور می شوند که نشان می دهد تحصیل 

کیفی قابل قبولی را پشت سر گذاشته اند. واقعیت این است که 

آموزش و تربیت به هر دو حوزه کیفی و کارآمدی نیاز دارد و دانشگاه 

باید تربیت باکیفیت و کارآمد داشته باشد.« 

 راه اندازی دانشکده تعلیم وتربیت اسلامی 
در 15 استان

وی خاطرنشان کرد: »با توجه به اینکه دانشگاه آزاد هر دو حوزه علوم 

پزشکی و غیرپزشکی را درون خود جای داده است، با استفاده از 

تجربیات موفق این دو حوزه، کارآمدسازی و کیفیت بخشی دوره ها را 

سرلوحه خود قرار داده است. به عنوان نمونه، مدارس سما که شامل 

بیش از 800 مدرسه و 1۵0 هزار دانش آموز است، به عنوان عرصه 

تربیت و عمل به دانشکده تعلیم وتربیت اسلامی متصل می شود. در 

این مدل، همان طور که دانشجوی پزشکی به بیمارستان می رود 

و دوره های بالینی را می گذراند، با تشکیل معاونت علوم تربیتی و 

مهارتی، دانشجویان رشته های مرتبط با تعلیم وتربیت نیز در مدارس 

سما به عنوان عرصه تربیتی آموزش خواهند دید.« دکتر طهرانچی 

ادامه داد: »راه اندازی دانشکده تعلیم وتربیت اسلامی در 1۵ استان 

در حال پیگیری است و با این کار تمامی مدارس دارای یک نظام 

متقن و با ارتباط وثیق بین مدرسه و دانشگاه خواهد بود. در کنار 

این دانشکده ها، موضوع کودکستان نیز بسیار مهجور مانده است 

و به همین دلیل به مدل های تربیتی جدی نیاز داریم. دانشگاه آزاد 

در این راستا مرکز تربیت اسلامی کودک )تاک( را راه اندازی کرده 

است که ذیل دانشکده تعلیم وتربیت اسلامی فعالیت خواهد کرد. 

این دانشگاه تلاش دارد مدارس در تراز سند تحول و کودکستان های 

اسلامی داشته باشد.« 

 7 درصد بازار بذر هیبریدی صیفی جات 
در اختیار دانشگاه آزاد 

رئیس دانشگاه آزاد اظهار داشت: »در عرصه فناوری اتفاقات بسیار 

خوبی در این دانشگاه رقم خورده است به طوری که 7 درصد بازار 

بذر هیبریدی صیفی جات به همت پژوهشگران دانشگاه آزاد تولید 

می شـــود و تلاش داریم این میزان را به ۳0 درصد افزایش دهیم. 

همچنین سرمایه صندوق پژوهش و فناوری دانشگاه آزاد از ۳7۴ 

میلیارد تومان بـــه یک هزار میلیارد تومان افزایش می یابد تا این 

صندوق به عنوان کنشگر فعال، هدایت فعالیت های دانش بنیان 

دانشگاه آزاد را انجام دهد.« 

وی با تاکید بر اینکه بحمدالله دانشـــگاه آزاد استان اصفهان به 

نقطه ای رســـیده که اکنون دو ماه از حقوق و دســـتمزد خود را از 

محل ســـود فعالیت های فناورانه تامین می کند، گفت: »شرکت 

معیار دانش یکی از شرکت های دانش بنیان موفق دانشگاه آزاد 

اصفهان است که استانداردسازی آزمایشگاه ها را انجام می دهد. 

پژوهش برای ما دکور و زینت نیست، بلکه پژوهش و فناوری عرصه 

زیست دانشگاهی ماست و تلاش داریم مدل های درخور بسازیم.« 

 دانشگاه ها صرفا محل ارائه دانش تخصصی نیستند
دکتر طهرانچی با اشاره به اهمیت توجه به تعلیم وتربیت اجتماعی 

گفت: »تحولات فناورانه و اجتماعی کشـــور نشـــان می دهد که 

دانشـــگاه ها صرفا محل ارائه دانش تخصصی نیستند و باید در 

حوزه هـــای مهارتی و اجتماعی نیز اقدامات موثری داشـــت. در 

این راستا بیانیه نقش دانشگاه در تعلیم وتربیت که سال گذشته 

منتشر شـــد، فصل جدید و نقطه عطف دانشگاه آزاد در نگاه به 

مسائل اجتماعی بود.« 

وی خاطرنشان کرد: »تغییرات نسلی یک واقعیت بوده و محیط های 

دور و نزدیک در حال تغییر است، ارتباطات اجتماعی گسترده تر 

می شـــود و مدرنیته عبور از دین، هویـــت، خانواده و ملیت را در 

دســـتورکار دارد، اما ایران بزرگ اسلامی دارای تاریخ کهن بوده و 

سرزمینی است که دو تمدن را تجربه کرده است. بنابراین در این 

عرصه باید حرفی برای گفتن داشته باشیم. اگر گفتمان اجتماعی 

قوی خود را با همه تجربه و دارایی انقلاب اســـلامی حفظ کنیم، 

سهمگین ترین توفان ها هم نمی تواند ایران ما را درهم نوردد.« 

دکتر طهرانچی اظهار داشت: »وقتی مغول ها به ایران حمله کرده 

و شهرها و کتابخانه های ما را آتش زدند و مردم را قتل عام کردند، 

پس از مدتی فرهنگ غنی ایران بود که از آن، مسجد گوهرشاد، 

رصدخانه مراغه و... ساخته شد. این نشان می دهد قدرت فرهنگی 

ایران بســـیار جدی است. مردم ایران مردمی فرهنگی با قابلیت 

مواجهه با تحولات اجتماعی فناورانه هستند به شرط آنکه هویت 

خود را فراموش نکنند.« 

رئیس دانشـــگاه آزاد با بیان اینکه بیانیه تعلیم وتربیت اجتماعی 

فصلی نوین در فعالیت های دانشـــگاه است، گفت: »ان شاءالله 

بتوانیم در این عرصه اتفاقات خوبی رقم بزنیم.« 

 بودجه سال آینده دانشگاه آزاد 33 همت شد
وی در بخش پایانی سخنان خود با اشاره به بودجه دانشگاه آزاد 

گفت: »چهار ســـال پیش شرایطی در دانشگاه آزاد حاکم بود که 

سه سال پیاپی علی رغم تورم و رشد شهریه، بودجه دانشگاه حدود 

۵هزار و ۳00 میلیارد تومان متوقف شـــده بود اما با تلاش های 

صورت گرفته ســـال گذشته بودجه دانشـــگاه به 18 هزار و ۵00 

میلیارد تومان رسید و این عدد در سال مالی جدید با رشد چشمگیر 

و با اقتصاد ۳۲ هزار و ۹00 میلیارد تومان در بخش های دانشگاه، 

بیمارستان ها، مدارس و شرکت ها طی دو هفته آینده تقدیم هیات 

امنای مرکزی خواهد شد.« 

دکتر طهرانچی اظهار داشـــت: »بودجه دانشگاه نشان از تلاش 

بسیار دانشـــگاه آزاد دارد، چراکه اتکای بودجه به شهریه از 8۴ 

درصد به 70 درصد رســـیده است که این موضوع نشان می دهد 

شهریه نقش کلیدی در درآمدهای دانشگاه ندارد و تلاش سرمایه 

انسانی دانشگاه اعم از اساتید و دانشجویان و سرمایه دانشی که 

به نوآوری ختم می شـــود، نقش جدی و اساســـی در درآمدهای 

دانشگاه آزاد دارد.« 

وی در پایان خاطرنشـــان کرد: »امیدواریم بتوانیم دانشگاه آزاد را 

به عنوان یک دانشگاه نمونه بدون اتکا  به بودجه نفت مطرح کنیم 

و نشان دهیم که چگونه می توان در این عرصه بدون اتکا  به بودجه 

نفت فعالیت داشت و در این عرصه موفق و امیدبخش بود. واقعیت 

این اســـت که اگر دانشگاهی مبتنی و متکی بر پول نفت باشد، 

نمی تواند دانشجوی سازنده و مولد تربیت کند. دانشگاهی که 

خود مولد باشد، می تواند نیروهایی که در ساخت ایران اسلامی 

موثر هستند را تربیت کند.« 

 کمتر از 40 واحد دانشگاه آزاد زیان ده هستند
دکتر طهرانچی در پاســـخ به ســـوال خبرنگار خبرگزاری تسنیم 

درخصوص تعداد و وضعیت واحدهای زیان ده دانشگاه آزاد بیان 

کرد: »ســـوال دقیقی است. اگر رســـالت دانشگاه صرفا آموزش 

باشد، عملکرد آن باید مبتنی بر شهریه باید ارزیابی شود. اما امروز 

می بینید طبق گزارشی که با اعداد و آمار ارائه داده ام، یعنی ۳۲ 

هزار میلیاردی که بودجه دانشـــگاه است، 70 درصد این رقم را 

شـــهریه ها تشکیل می دهند. البته دقت کنید که عمده افزایش 

بخش شـــهریه ها در بودجه به دلیل بالاتر رفتن قیمت شـــهریه 

نیســـت، بلکه مربوط به استقبال مردم به حضور در دانشگاه آزاد 

است، یعنی اقبال مردم به دانشگاه آزاد به طور فزاینده ای افزایش 

پیدا کرده است. سالانه 1۵0 هزار نفر رشد داشته ایم و این بخش 

اصلی افزایش شهریه دانشگاه را تشکیل می دهد.« 

وی افزود: »وقتی در ســـال گذشـــته از 800 هزار به یک میلیون 

و ۹00 هزار رســـیدیم و نزدیک به ۵ تا 6 هزار نفر کاهش کارمند 

داشتیم معنای زیان ده بودن با تغییر ماموریت از واحدها رفت. برای 

مثال ۵ سال پیش به واحد شهرمجلسی سر زدیم. یک واحد بسیار 

سرحال با ۲00 کارمند و ۲00 هیات علمی درحال فعالیت بود. با 

توجه به تغییر نوع مهاجرت جمعیت استان اصفهان از منطقه ای 

به منطقه دیگر، واحد مجلسی عملا به زیان دهی رسید. ماموریت 

آن واحد از آموزشی به فناوری تغییر کرد. درحال حاضر مهندسی 

و صنعـــت گلخانه در آن واحد فعال اســـت و حدود ۵0 هکتار از 

زمین دانشـــگاه تبدیل به گلخانه تولید بذر می شود. که امسال 

10 هکتار از آن فعال بود. از منظر آموزش زیان ده است اما از نظر 

فعالیت های دانش بنیان در آن منطقه زیان دهی ندارد. دوستانی 

که روایت زیان دهی می کنند، صرفا آموزش را مدنظر قرار داده اند.« 

دکتـــر طهرانچی با بیان اینکه دانشـــگاه ها را فقط برای آموزش 

نســـاخته اند، بیان کرد: »حضور دانشگاه در تک تک شهرها به 

جهت پیشرفت و توسعه است. برای همه واحدها مبتنی بر سند 

آمایش برنامـــه داریم. ماموریت واحدهای بعضی از شـــهرها از 

دانشجویی به ماموریت مهارتی، برخی دیگر به ماموریت فناوری 

یا آموزشی- پژوهشی تغییر پیدا کرده است. واقعیت این است که 

جامعه روزبه روز از نظر فناوری پیچیده تر می شود. مگر می شود 

در ادامه راه به آموزش مبتنی بر مهارت فناوری نیاز نداشته باشیم. 

باید متناسب با زیست بوم آموزش را تغییر دهیم. دوران آموزش های 

کلاسیک گذشته و دانشگاه باید افتخار کند که فعالیت های ترتیبی 

را ندارد. الان کمتر از ۴0 واحد دانشـــگاه آزاد در شرایط خاصی 

برابری ندارند که در بودجه امسال برای این واحدها برنامه خروج 

از بحران گذاشـــته شد ولی یادمان باشد که صرفا منابع آموزشی 

را مدنظر قـــرار ندهیم، مجموعه ای از اقدامات رخ می دهد. این 

ســـرمایه مردم است و باید این سرمایه را پاس داشت. نوع نگاه به 

فعالیت دانشگاه دارای اهمیت است.« 

وی ادامه داد: »دارایی موثر دانشگاه آزاد به گونه ای است که اگر 

فعالیت مطلوبی نداشته باشد در یک نقطه ای زیان ده می شود ولی 

ترکیب کار رعایت شـــده است. نکاتی که من گفتم نسبت به کل 

دانشگاه است. در دانشگاه آزاد 7۵ درصد بودجه شهریه ای توسط 

واحدها در دانشگاه تامین می شود. پشتوانه دانشگاه از واحدهای 

دیگر است. در برخی واحدها زیان دهی داریم که امری طبیعی 

اســـت. دانشگاه آزاد باید از آن واحدها پشتیبانی و حمایت کند 

تا بتوانند از شرایط زیان دهی خارج و وارد عرصه فناوری شوند.«

 20 درصد دانشجویان طرح پویش 
استخدام صنعت شدند

رئیس دانشـــگاه آزاد در پاسخ به سوال خبرنگار خبرگزاری فارس 

درباره اینکه آیا دانشـــگاه آزادی ها نیز می توانند بورسیه صنعتی 

و بورسیه دانشجویی دریافت کنند، اظهار کرد: »ما ۳ سال پیش 

در سطحی بالاتر بورسیه این حرکت را شروع کردیم. طرح پویش 

که دانشـــجو در هر ترم تقریبا ۳ روز در صنعت فعالیت می کند. 

در ســـالی که گذشت 6 هزار نفر به انتخاب صنعت و درخواست 

دانشجو پویش در صنعت را شروع کرده  اند که شهریه  آنها توسط 

صنعت پرداخت شـــد و بالای ۲0 درصد از این دانشـــجویان به 

استخدام صنعت درآمدند.« 

وی در ادامه گفت: »بسیار خوب است که صنعت دولتی نیز به این 

طرح پیوســـت. ما در جلساتی با وزارت کار از وزیر کار درخواست 

کردیم، این 6 هزار دانشجو باید به ۳0 هزار افزایش یابد اما علت 

اینکه ممکن اســـت این هدف محقق نشود، عدم اعتماد صنایع 

غیردولتی به مباحث عملیاتی است. دانشجو در قالب کارورز به 

صنعت می رود. در برخی اســـتان ها توانستیم برخی صنایع را با 

مجوزهای تامین اجتماعی و اداره مالیات قانع کنیم که این افراد 

کارورز هستند و ابتدای فعالیت شان است. اگر برای یک دانشجوی 

پزشـــکی به بیمارســـتان برویم هیچ وقت اداره تامین اجتماعی 

معترض بیمارســـتان نمی شـــود. اما هنوز در برخی نقاط کشور 

وقتی یک دانشجوی غیرپزشکی در صنعت حضور پیدا می کند، 

بیمه و تامین اجتماعی معترض می شود. این مسائل باید برطرف 

شـــود.« دکتر طهرانچی افزود: »ما خوشحالیم که دانشگاه های 

دولتی نیز به راهی که ســـه سال پیش دانشگاه آزاد شروع کرده 

بود، پیوسته اند. در گذشته تقریبا 7۵ صدم بودجه دانشگاه آزاد 

را تحت عنوان تخفیف شهریه داشتیم. از امسال تخفیف شهریه 

با روش کار دانشـــجویی اعمال می شود و همچنین دانشجویان 

دکتری تحت عنوان دستیار آموزشی فعالیت  خواهند داشت.« 

دکتر طهرانچی در پاســـخ به ســـوال خبرنگار واحد مرکزی خبر 

درخصوص تعداد دانشجویان دانشگاه آزاد و برنامه های دانشگاه در 

جهت اشتغالزایی کشور و اشتغال و مهارت آموزی گفت: »درسالی 

که گذشت دانشگاه آزاد یک میلیون و ۲۵0 هزار دانشجو داشت. 

از 10۳ هزار دانشـــجوی غیرایرانی در کشور، ۵6 هزار نفر از آنها 

مربوط به دانشگاه آزاد است که اگر به سه سال پیش برگردیم ۲0 

هزار دانشجوی غیرایرانی در کل کشور داشتیم که 6 هزار تن از آنها 

در دانشگاه آزاد تحصیل می کردند. یک میلیون و ۹0 دانشجوی 

سال جدید ورودی سال های قبل و ثبت نامی های جدید تقریبا 

۴00 هزار دانشـــجو خواهند بود. پیش بینی ما از جمعیت کل 

دانشـــجویان سال جدید بین یک میلیون و ۳۵0 تا یک میلیون 

و ۴۵0 هزار است.« 

وی با اشـــاره به کدرشـــته های دانشـــگاه آزاد گفت: »در زمینه 

کدرشـــته ها اتفاقات خوبی رخ داده است. کار سخت ما مواجهه 

با نظام آموزش عالی کشـــور است. سه سال پیش وقتی که طرح 

کارشناسی ارشد کشاورزی و امنیت غذایی را به وزارت علوم دادیم، 

در جلســـه ای با وزیر وقت کشاورزی یادآوری کردم که الان با ۴ تا 

۵ میلیون زارع و زاعت کار، حدود 7 هزار دانشجوی کشاورزی در 

دانشگاه آزاد داریم. نجات این رشته منوط به اجرای این طرح است 

که دوستان گفتند باید کفش آهنی بپوشید، ما که موفق نشدیم. 

البته اصلاح سرفصل های علوم انسانی را انجام داده ایم و در این 

حوزه اقدامات جدی شده است. تغییر اسامی دانشکده ها و ایجاد 

یک نگاه ماموریت گرایانه نیز اعمال شده است.«

 20 شاخص آمایشی را مبنا قرار داده ایم
ســـعید آزادیان، دبیر شورای گســـترش، آمایش، برنامه ریزی و 

کارآفرینی دانشگاه آزاد با اشاره به آمایش دانشگاه آزاد بیان کرد: 

»موضوع آمایش از سال ۹۹ با تدبیری که ریاست محترم دانشگاه 

درباره گسترش و برنامه ریزی داشتند، آغاز شد. دو کانون گسترش 

و برنامه ریزی تبدیل به یک شورای گسترش، آمایش و کارآفرینی 

شد. مبنای گسترش در این شورا آمایش و برنامه ریزی در راستای 

کارآفرینی جای گذاری شد. در سال 1۴00 که آمایش را با رویکرد 

آموزش عالی انجام دادیم به یک نقطه جدیدی رسیدیم، در سال 

1۳۹۵ که شورای انقلاب فرهنگی بحث آمایش در آموزش عالی 

را مصوب کرد، وزارت بهداشـــت 10 ناحیه را مبنا قرار داد و وزارت 

علوم نیز در ابتدا 10 ناحیه، و در سال ۹6، ۳1 استان را تایید کرد.« 

وی ادامه داد: »دانشگاه آزاد در سال اول به این جمع بندی رسید 

که تقســـیم ۳1 اســـتان هم جوابگو نیست و تا الان ما حدود 70 

ناحیه در کل کشـــور داریم. این مساله با دو رویکرد ظرفیت های 

دانشگاه در مناطق مختلف و محدودیت ها و فرصت ها )یعنی نگاه 

اقتضایی به فعالیت هایی که دانشگاه آزاد در هر منطقه می تواند 

داشـــته باشد( دنبال شد. ما در دانشگاه آزاد درحال حاضر برای 

کد رشـــته محل هایمان در کل کشور که ۲0 شاخص آمایشی را 

مبنا قرار داده ایم.« 

آزادیان با اشـــاره به تقسیم بندی رشته ها تصریح کرد: »براساس 

سند آمایش دانشـــگاه، رشته ها به چهار دسته تقسیم شده اند؛ 

یک دسته رشته های خوبی هســـتند که کارکرد مناسب دارند، 

دسته دوم رشته هایی هستند که جهش خوبی دارند و ما نیز باید 

کیفیت آموزش در این رشـــته ها را بالا ببریم، برخی رشته ها هم با 

اینکه کارکرد اصلی خود را از دســـت داده اند اما رویکرد اقتضایی 

بر آنها وجود دارد که با آموزش مطلوب در منطقه درست می توان 

از آنها اســـتفاده کرد و جابه جایی رشـــته اتفاق می افتد و در آخر 

رشته هایی که متقاضی کمی دارند. در این مورد رویکرد دانشگاه 

حذف رشته نیست، بلکه اصلاح و آسیب شناسی با توجه به وضعیت 

آمایشی صورت می گیرد.« 

 جابه جایی 70 رشته ارشد و دکتری دانشگاه آزاد
وی گفت: »با همکاری وزارت علوم، در دفترچه کارشناسی ارشد 

و دکتری 70 رشته در اســـتان ها مبتنی بر آمایش جابه جا شد و 

شـــرایط جدیدی برای آموزش ایجاد کردیم، همچنین در برخی 

مناطق مانند خوزســـتان با توجه به نیاز صنعت نفت، رشته های 

جدیدی تاسیس شد. مبتنی با این رویکرد در استان های مختلف 

تعاملات جدی با صنایع داریم و تقریبا می توان گفت که ۲۵ درصد 

رشته های خوب هستند و ما باید اشباع کاذب رشته ها را مدیریت 

کرده و نسبت به نیاز جامعه برنامه ریزی کنیم.« 

دکتر طهرانچی در ادامه بیان کرد: »اشـــتغال دانش بنیان به این 

معناست که هیچ رشته ای نباشد، مگر اینکه برایش برنامه اشتغالی 

درنظر گرفته باشیم. این مساله را کاملا پیگیری می کنیم.« 

 فقط 45صدم GDP هزینه پژوهش شده است 
رئیس دانشـــگاه آزاد در پاسخ به سوال خبرنگار روزنامه جمهوری 

اسلامی مبنی بر اینکه باتوجه افت دانشگاه های دولتی در رنکینگ 

جهان، وضعیت دانشگاه آزاد چگونه است، گفت: »بحث جایگاه 

دانشـــگاه ها در جهان قابل تامل اســـت، در دنیا رهبری جهانی 

مبتنی بر رهبری علم است، پس در این عرصه دنیا برنامه هایی دارد. 

رقابت بین هند، چین، آمریکا و اروپا بحث های جدی هستند که 

می بینیم. هرکدام از این کشورها نظام رتبه بندی خودشان را دارند. 

نظام رتبه بندی ای که غرب برای خودش دارد شـــامل رتبه بندی 

دانشگاه ها و رتبه بندی مجلات و مقالات می شود.« 

وی افزود: »شرق نیز رتبه بندی شانگ های را در مقابل این حرکت 

ایجـــاد کرد. بحث رتبه بندی پیچیده اســـت، اما اصلی دارد که 

میـــزان خروجی های علمی و رویدادهای علم و فناوری به درصد 

هزینه دولت ها نسبت به GDP مربوط است. اگر در علم و فناوری 

هزینه نشود، تا یک زمانی مقالات می توانند مبتنی بر فعالیت های 

تحصیلات تکمیلی جوابگو باشند و درنهایت نیازمندی به پرداخت 

هزینه در حوزه فناوری خودش را نشان می دهد، پس لازم است که 

کشور در این حوزه فعالیت کند. متاسفانه علی رغم اینکه اسناد 

بالادســـتی تاکید دارد که ۳ درصد از GDP برای پژوهش هزینه 

شود، اما طی ســـال های زیادی فقط 0.۴۵ هزینه شده است و 

وقتی در حوزه پژوهش هزینه نشود خروجی ها کاهش می یابد؛ 

کاهش افت دانشـــگاه ها در حوزه پژوهشی به این علت است که 

بودجه لازم از GDP در پژوهش و فناوری هزینه نشده است.« 

دکتر طهرانچی با اشاره به اینکه دانشگاه آزاد در نظام رتبه بندی 

شـــانگهای در ۵ رشـــته رتبه زیر 100 دارد، گفـــت: »زمانی که 

می خواستیم شعبه دانشگاه را در عراق تاسیس کنیم، به ما گفتند 

باید دانشگاه در شانگهای رتبه زیر 100 داشته باشد  و اسناد خود 

در این رابطه را ارائه دادیم؛ به طور مثال در رشته مهندسی معدن 

و عمران در رتبه 7۵ قرار داریم و در ۳ ســـال رشته از ۹ هزار مقاله 

برون داد به 1۲ هزار مقاله رسیدیم. خوشبختانه با صدور مجوز از 

سوی عراق درحال تاسیس واحد دانشگاه در این کشور هستیم، 

بنابراین دانشـــگاه آزاد در سال های اخیر رشد خوبی داشت و به 

حفظ جایگاه مبتنی بر برون دادهای علمی کمک کرده است.« 

 در رتبه بندی تایمز و کیو اس مشارکت نمی کنیم
دکتر طهرانچی با اشاره به حضور نداشتن دانشگاه آزاد در رتبه بندی 

تایمز و کیو اس اظهار کرد: »تایمز و کیو اس دانشگاه ها را مبتنی بر 

دادن اطلاعات و و ثبت آنها رتبه بندی می کند و از آنجا که ما به هیچ 

وجه علاقه مند نیستیم جزئیات اطلاعات درآمدی خود را به این دو 

موسسه انگلیسی بدهیم، بنابراین اصلا برای قرارگیری دانشگاه 

آزاد در رتبه بندی تایمز و کیو اس ورود نکرده ایم و فقط یک واحد 

نجف آباد حضور داشت که تذکر دادیم خارج شود، بنابراین این طور 

نیست که رتبه نداشته باشیم، بلکه بنا نداریم آمار دقیق دانشگاه 

را به انگلستان بدهیم. اما با شانگ های تعامل داریم. همان طور 

که می دانید اخیرا مباحث جدی درباره خروج دانشگاه های چین 

و دیگر دانشگاه ها ایجاد شـــده است. مقام معظم رهبری درباره 

رتبه بندی فرمودند که لازم اســـت کشور در این زمینه ورود کند، 

این مســـائل بخشی از برنامه های علم توسط نظام سلطه است و 

باید هوشیارانه تر عمل کنیم.« 

 سامانه »ایران تحصیلات« 
مجموعه ای جعلی است 

دکتر طهرانچی در پاســـخ به خبرنگار روزنامه اطلاعات گفت: 

»درمورد اول اگر قرار باشـــد جایـــی جمع کنند و دزدی کنند 

کـــه ربطی به صاحب خانه ندارد. ســـامانه »ایران تحصیلات« 

مجموعه ای جعلی در بیرون کشور است. نه ربطی به دانشگاه 

آزاد دارد و نه ربطی به کشـــور دارد. متاسفانه تعداد محدودی 

از سلبریتی هایی که شهرت دارند با این مجموعه ها مصاحبه 

می کنند و عامل تبلیغ آنها می شوند. سامانه استعلام مدارک 

نیز پابرجاست و ما هر ماه با فریب خوردگانی مواجه هستیم که 

پول می دهند و آخرین موردی که به ما مراجعه کرده بود، فردی 

بود که چند میلیارد برای دندان پزشکی داده بود و کارت هم به 

او داده بودند. تمام این فرآیند جعل است و اگر کسی پول جعل 

می کند، یقه بانک مرکزی را نمی گیرند بلکه به پلیس مراجعه 

می کننـــد. ما هم از پلیس و فتا و دادســـرا پیگیری می کنیم و 

ســـامانه های جعلی که در داخل کشور بودند، ضربه خوردند 

و ســـامانه ای که تحت عنوان ادامه تحصیلات مبتنی بر یکی 

از کشـــورهای خارجی کار می کند کمی پیچیده تر است، اما 

تمام این موارد جعل هستند. یعنی اگر فردی به آنها پول دهد 

مالباخته است و ربطی به دانشگاه ندارد. ما سامانه آموزشیار و 

سامانه استعلام مدارک مان چندین سال است که مستقر شده 

است. خانواده ها بداند که به هیچ وجه نمی توانند از این طریق 

به دانشگاه وارد شوند و این مجموعه ها کلاهبردار هستند و اگر 

یک ریال پول دهند، خسران می بینند.« 

او در ادامه با بیان اینکه امکان ندارد کســـی بتواند خارج از نظام 

سنجش و اسامی آن به دانشگاه آزاد راه پیدا کند، افزود: »اما نکته 

دیگر این است که در هیچ جامعه ای همه مردم یک شکل نیستند. 

حتی پس از انقلاب نیز قاطبه مردم جمهوری اسلامی را خواستند 

اما مردم طیف دارند و ممکن اســـت همواره در یک طیف افرادی 

باشـــند که اعتقادات مذهبی ندارند و کسانی باشند که بر پای 

اعتقادات مذهبی خود راســـخ و استوار هستند. حتی در جامعه 

نبوی نیز این موضوع را می بینیم.« 

رئیس دانشگاه آزاد با اشاره به جنگ هشت ساله افزود: »من سوالی 

از شما دارم، آیا در زمان دفاع مقدس همه مردم برای دفاع رفتند؟ 

تعدادی از مردم به جنگ رفتند و در بسیج شرکت کردند و همان 

زمان هم به یاد دارم که برخی سودجویی می کردند. پس در جامعه 

همه طیف هست. ما در بررسی های خود از دانشجویی پرسیدیم 

که چه اتفاقی افتاده است؟ این دانشجو گفت که نگاه کنید؛ ما 

بودیم اما الان دیده می شویم. بعد از فضای مجازی اینها تبدیل 

به مطالبه گر شدند و فضای مجازی و شبکه های اجتماعی باعث 

شـــد که اینها یکدیگر را پیدا کنند و تیم منسجم تری شوند. پس 

همواره از لحاظ اجتماعی مردم ایران، خصلت های چندگانه در 

درون خودشان دارند. اما لوکوموتیو و پیشران، اراده این ملت بوده 

است که همواره ایرانیان هیچ گاه بت پرست نشدند و فرهنگ خود 

را فراموش نکردند. اما در این اوضاع افرادی نبودند که جدا شدند؟ 

چرا بودند. جامعه جهانی روی جهانی سازی شب و روز کار می کند 

تا عبور از ملیت، هویت، خانواده و دین صورت بگیرد. اگر جمهوری 

اسلامی این کار را نمی کرد کشور ایران چه شکلی می شد؟ به خاطر 

دارید که در این کشور و در شمال کشور کسی که پوشش حداقلی 

داشـــت را به لب دریا راه نمی دادند. در این کشور جشن فرهنگ 

و هنر شیراز برگزار شد.« 

دکتـــر طهرانچی با بیان این نکته که نباید فراموش کنیم که اگر 

جمهوری اسلامی نبود چه می شد، عنوان کرد: »جمهوری اسلامی 

به این دلیل نتوانسته صددرصد مردم را همراه کند که نظام های 

دیگر نیز کار کردند. بدیهی است که نظام های فرهنگی ضعف های 

خودشان را باید ترمیم کنند. باید در حوزه تعلیم وتربیت بیشتر کار 

کنیم. ضعف های جدی داریم، اما در حال طی کردن مســـیری 

هســـتیم. اما سوال اصلی این اســـت که اگر جمهوری اسلامی 

نبود، کشور چگونه بود؟ قطعا همه منصف های عالم می گویند اگر 

جمهوری اسلامی نبود اوضاع بدتر بود. پس باید از ناکامی ها درس 

بگیریم، روش های غلط را باید فراموش کنیم و روش های درست را 

تقویت کنیم اما یادمان باشد که در همین کشور، شهید حججی 

از نسل دهه هشتادی ها آمد که دشمن در مقابلش با اینکه خنجر 

به دست بوده، ذلیل بود.« 

 سرانه آموزشی دانشگاه آزاد 
به یک هفتم دولتی ها می رسد

رئیس دانشگاه آزاد در پاسخ به سوال خبرنگار خبرگزاری مهر مبنی بر 

اینکه میزان افزایش شـــهریه دانشگاه چقدر است و آیا سال پیش 

دوبار افزایش شهریه داشته اید، بیان کرد: »در سال گذشته اولین 

بار بود که دولت، دو بار حقوق کارمندان خود را افزایش داد. یک 

بار در بودجه ســـنواتی و یک بار در مهرماه این اتفاق افتاد. شما 

در مهرماه شاهد بودید که حقوق اعضای هیات علمی و کارکنان 

دانشگاه ها با مصوب مجلس شورای اسلامی، افزایش پیدا کرد. 

بالطبع، انتظار می رود که دانشگاه نیز نسبت به اعضای هیات علمی 

خود توجه داشته باشد، اما ما بین سه تا پنج درصد در بهمن ماه این 

تغییر را داشتیم. از نظر دانشجو احساس نمی شد و روی متغیرهای 

نظری اعمال شد به این خاطر که برای اعضای هیات علمی افزایش 

حقوق داشته باشیم. درخصوص بودجه معاون اداری مالی وزارت 

علوم اعلام کرد که به صورت متوســـط، هزینه های دانشگاه های 

وزارت علوم، ۵7 میلیون تومان است. این رقم در دانشگاه آزاد در 

سال گذشته چیزی حدود ۹ میلیون و 700 هزار تومان است. در 

دانشگاه شریف اما این رقم به ۹0 تا 100 میلیون تومان می رسد. 

پاســـخ این موضوع نیز این است که دانشگاه آزاد امروز، حتی از 

پیام نور متوسط شهریه پایین تری دارد.« 

وی در ادامه با اشـــاره به اینکه دانشـــگاه پیام نور شهریه کمتری 

می گیرد، به نکته دیگری اشـــاره کرد و گفت: »اما به همان میزان 

که شهریه می گیرد دولت به پیام نور بودجه می دهد. در دانشگاه 

آزاد ما 8 تا 10 درصد شهریه مان را بنیاد شهید باید برای بچه های 

ایثارگران اختصاص دهد که متاسفانه نمی دهد، با این حال شهریه 

متوسط ما پایین است. ما مدعی هستیم که بهره ورترین سیستم 

آموزش عالی هستیم. چون دانشگاه های غیرانتفاعی که استاد 

ندارند. دانشـــگاه آزاد دانشگاهی است که استاد دارد و از لحاظ 

امکانات بسیار فاخر است اما یک ششم دانشگاه های دولتی سرانه 

آموزشی دارد. امسال این میزان به یک هفتم خواهد رسید.« دکتر 

طهرانچی همچنین درباره سرانه مدارس سما دانشگاه آزاد گفت: 

»در مدرسه نیز سرانه ما در مدرسه سما امسال، ۹ میلیون و 700 

هزار تومان است.« 

 درصد افزایش شهریه از سال گذشته 
بیشتر نخواهد شد

رئیس دانشگاه آزاد در ادامه درخصوص نحوه تقسیم بندی شهریه 

دانشگاه آزاد تصریح کرد: »امسال نیز برای تقسیم بندی شهریه، 

18 ســـطح در رشـــته ها و واحدها داریم. یعنی شهریه ما در یک 

رشته بین واحدی که در سطح یک است با سطح 18، ۵0 درصد 

اختلاف دارد. خود رشـــته ها نیز به این صورت است. برای شهریه 

نیز هیات امناهای استانی برگزار شده و مصوبه آن را داریم و بعد از 

اربعین نیز به تصویب هیات امنای مرکزی خواهد رسید. در هزینه 

نسبت به پردیس ها یک دهم و درخصوص سرانه دانشجویان یک 

ششم هستیم. شهریه مشخص است اما اجازه دهید که ان شاءالله 

هیات امنا مصوبه را بگویند. مصوب از درصد سال گذشته بیشتر 

نخواهد بود.« 

 ایجاد آزمایشگاه مرکزی در واحد تهران شمال 
در راستای مرجعیت علمی

رئیس دانشگاه آزاد درخصوص سوال خبرنگار آنا در مورد  مرجعیت 

علمی و اقدامات صورت گرفته در این حوزه توضیح داد: »پژوهشگاه 

دانشـــگاه آزاد مأموریت پیدا کرده اســـت که در رشته های خاص 

و در علومـــی که آینده را رقم خواهنـــد زد و محققان برتری که در 

دانشگاه هستند حمایت به عمل آورد. به عنوان مثال الان در حوزه 

فناوری های کوانتومی در علوم تحقیقات، کار بسیار جدی شروع 

شده است. در حوزه آب و در حوزه روش های شوری زدایی از آب و 

تبدیل آب شور به شیرین؛ در هوش مصنوعی نیز با فناوری های 

محققان کارهای ویژه ای انجام شده است. در بحث فناوری های 

کوانتومی در تهران مرکز و برخی از واحدها فعالیت می کنیم. در 

موضوعات حکمرانی، کارهای خاصی طراحی شده است که تغییر 

اسامی دانشکده ها و ایجاد دانشـــکدگان ها در دانشگاه آزاد در 

این راستا است. در بازسازی ساختاری دانشگاه در حوزه علم هم 

بحث جدی انجام شـــده است. در بحث حمایت از پژوهش ها نیز 

ورود می کنیم. درخصوص مسکن اعضای هیات علمی به خصوص 

اعضای هیات علمی جوان نیز این موضوع برای ما دغدغه است، 

که در دلبستگی آنها به کار در دانشگاه بسیار اثرگذار خواهد بود.« 

او در ادامـــه افزود: »در بحث فناوری نیز کارهای جدی را مدنظر 

داریم. در مشهد دستاوردهای بسیار خوبی داشتیم و سعی ما این 

است که محققان برتری که به عنوان یک درصد و دو درصد مطرح 

هستند با پروژه های کاربردی و مورد نیاز کشور آنها را به عرصه عمل 

بیاوریم که این موضوع با حمایتی که دانشگاه از پژوهش ها انجام 

می دهد عملی می شـــود. ایجاد آزمایشگاه های مرکزی در مراکز 

استان ها در برنامه ماست و در تهران، ساختمانی را در تهران شمال 

در نظر گرفته ایم و 180 آزمایشگاه استاندارد رونمایی می کنیم که 

به پژوهش های موثر کمک خواهد کرد. از این دست آزمایشگاه ها 

برای استان های مختلف در نظر داریم.« 

 دانشکده های موضوع محور 
در دانشگاه آزاد تشکیل می شود

دکترطهرانچی در پاسخ به ایسنا در مورد حذف رشته های کم طرفدار 

بیان کرد: »درباره سوال شما باید بگویم که بین رشته ای ها رشته 

نیستند و بعضی از آنها خودشان یک رشته هستند و هر چیزی به 

رشته تبدیل شود دیگر بین رشته ای نیست. رشته مفهوم کلاسیک 

و روشـــن دارد. برای اینکه شکل بگیرد، باید زیست بوم تعاملی از 

رشته هایی که می توانند در موضوع حل مساله ای داشته باشند 

شـــکل داد. برای این زیست بوم به این نتیجه رسیدیم که درست 

است با اینکه باید رشته مهندسی مکانیک داشته باشیم، اما زمانی 

رشـــته مهندسی مکانیک را ذیل انرژی و دانشکده انرژی باید جا 

داد و زمانی باید در ذیل صنعت ساختمان و زمان دیگری ممکن 

است که در ذیل ساخت و تولید جا داد. زمانی هم ممکن است در 

بحث حمل ونقل و لجستیک جای بگیرد. همان طور که مهندسی 

مکانیک در ذیل صنعت ســـاختمان جـــای می گیرد؛ حقوق هم 

می تواند ذیل صنعت ساختمان جا بگیرد. یعنی ما دانشکده های 

موضوع محور بین رشـــته ای را در دانشگاه خواهیم داشت. ما با 

دانشـــکده هایی که نام گذاری آنها علوم پایه و علوم اجتماعی و 

علوم انســـانی و فنی و... بودند، از اول مهر خداحافظی خواهیم 

کرد. عناوین دانشکده های ما، دانشکده های موضوع محور بین یا 

فرارشته ای خواهد بود که به تناسب سند آمایشی که داریم، واحدها 

متناســـب با زیست بوم خود چند دانشکده به این شکل خواهند 

داشـــت.« او در ادامه افزود: »رشته های دانشی مختلف در اینجا 

فعالیت می کنند. زمانی که فردی می خواهد حقوق قراردادهای 

ساختمانی، حقوق قراردادهای ساخت وساز کار کند باید به رشته 

حقوقی مراجعه کرده که ذیل صنعت ساختمان کار می کند. در 

این صورت ما دیگر در همه واحدها حقوقی از یک جنس نخواهیم 

داشت. حسابداری در صنعت ساختمان با حسابداری در ساخت 

و تولید و حســـابداری در موضوع جامعه و حکمرانی که مربوط به 

شرکت هایی با این موضوع می شود؛ متفاوت است.«

دکترطهرانچی با اشاره به اشکال عمده در ارائه رشته در دانشگاه ها 

بیان کرد: »یک رشـــته را در صد دانشگاه و دانشکده به یک نوع و 

یک صورت اجرا می کردیم. دانشـــکده هنر و رسانه ما تلفیقی از 

هنر و رســـانه اســـت که حتما در آن حقوق هم خواهد بود. ما در 

دانشگاه آزاد آرایشی خواهیم داشت که اساسا آرایش به اصطلاح 

موضوع محور و دانشـــکدگان موضوعی خواهد بود. در ذیل این 

دانشکدگان گروه های دانشی کنار هم زیست بوم تعاملی برای حل 

مساله در پاسخگویی به نیازهای زیست بوم خود تشکیل می دهند.« 

 واحد سیرجان بیش از 100 میلیارد 
قرارداد صنعتی دارد

او در ادامه عنوان کرد: »اینجاست که حتما کتبی که در ساخت و 

تولید استفاده می شود دیگر به خودرو و دیگر مباحث کار ندارد. 

هزاران لنج در حاشـــیه جنوبی خلیج فارس اســـت که ما برای آن 

کارگاه و مهندس مکانیک تولید نمی کنیم. در ســـیرجان همین 

الان ســـاخت و تولید ما رویکرد معدن و ماشین آلات معدنی دارد. 

سیرجان بالاتر از 100 میلیارد قرارداد دارد. واحد ما در این شهر 

جالب است که حدودا پنج برابر دانشگاه دولتی جمعیت دارد. به 

این دلیل که پروژه های ساخت و تولید مهندسی معکوس معدن 

در این واحد انجام می شـــود.« رئیس دانشـــگاه آزاد با بیان اینکه 

رشـــته هایی که متقاضی ندارد، به این دلیل اســـت که در جای 

نادرســـتی ایستاده اند؛ گفت: »ما در شـــهری 10 الی 1۵ سال 

است که دانشگاه های دولتی و پیام نور، فارغ التحصیل حقوق و 

حسابدار و... تولید می کنیم. جوانان  این شهر یا حسابدار هستند 

یا حقوقدان. اســـتقبال از رشته های کشاورزی ما پایین است، آیا 

کشور به کشاورزی نیاز ندارد؟ درحال حاضر اگر به این منوال باشد 

دولت باید رشته های کشاورزی را تعطیل کند. فردی به من گفت 

که بحران آینده کشاورزی آب نیست بلکه داشتن نیروهای نوآور 

بااستعداد است. دولت و نظام آموزش وپرورش باید استعدادها را 

مدیریت کنند. باید هر رشته ای را در جای خود قرار دهند. اگر به 

سراغ رشته مدیران گلخانه ها برویم می بینیم که فردی روانشناسی 

خوانده و درحال حاضر در گلخانه کار می کند. اگر این فرد باغبانی 

می خوانـــد در کار خود موفق تر نبود؟« او در ادامه افزود: »چرا به 

این صورت شده است؟ به این دلیل که باغبان هایی که ما تربیت 

می کنیم به گلخانه نمی رسند. ما باید خودمان را تغییر دهیم. در 

آموزش عالی بستن ساده است، تغییر کردن سخت است. ما باید 

از رشـــته های حوزه علوم پزشکی الهام بگیریم و پایه عرصه ایجاد 

کنیم. یعنی دانشـــکده کشاورزی که نتواند دانشجویی را تحویل 

گلخانه دهد که در عرض یک سال گلخانه را اداره کند نباید به آن 

کشاورزی داد. علوم تربیتی که رنگ مدرسه نمی بیند نباید این رشته 

را داشته باشد. همان طور که اگر من بخواهم رشته علوم پزشکی 

بگیرم باید بیمارستان داشته باشم یا بیمارستانی را به خدمت بگیرم، 

رشته مهندسی که عرصه ندارد و کارآمد نیست چگونه می خواهد 

مهندس استخراج کند؟«

 در 4 سال اخیر فقط 2 شکایت درخصوص 
جذب هیات علمی داشتیم 

رئیس دانشـــگاه آزاد در پاسخ به ایلنا در مورد گزینش های مرتبط 

با اعضای هیات علمی و شـــایعات اخیر درخصوص مسیرهایی 

جدا از آیین نامه های موجود توضیح داد: »من پیش از این اشـــاره 

کردم که دانشـــگاه آزاد از توان علمی نیروهای خبره اســـتفاده 

می کند. این منوال برای دانشگاه آزاد باید رسمی شود. ما در حال 

حاضر دو دســـته هیات علمی داریم؛ یکی هیات علمی پیوسته و 

دیگری هیات علمی وابسته است. اعضای هیات علمی به صورت 

حق التدریس هم به شکل سنتی به زودی رخت خواهد بست. این 

دو دسته هیات علمی صرفا مبتنی بر فراخوان، هیات های اجرایی 

جذب اســـتانی، کارگروه های علمی و فرهنگی است و سپس با 

نظر هیات مرکزی جذب پذیرش می شوند.« او افزود: »ماده های 

۲0 و ۲1 بـــرای اعتراض هیات علمی وجود دارد و در چهارســـال 

اخیر فقط دو شکایت داشتیم. هیات مرکزی و اجرایی منظم کار 

خود را پیش می برند و بر قاعده شورای عالی انقلاب فرهنگی عمل 

می کنند و هیچ روزنه ای برای ورود هیات علمی فرای آیین نامه ها 

وجود ندارد.« 

دکتر طهرانچی گفت: »برخی سال ها کار می کنند و وقتی به سن 

بازنشستگی می رسند، درخصوص اتمام فعالیت خود نصف ماجرا 

را می گویند. ما برای اینکه جوانان هم سر کار بیایند و جریان زنده 

هیات علمی حفظ شود، باید از آنها بهره ببریم. در گذشته افرادی 

که یک بار بازنشسته شده بودند، می توانستند فعالیت مجدد خود 

را در دانشـــگاه آزاد شروع کنند. بودند کسانی که به 60 سالگی 

رسیدند و ما برای این افراد بدون اینکه کوتاه بیاییم قاعده گذاشتیم 

تا برای جوان سازی هیات علمی پیوسته اقدام کنیم و اساتید بعد از 

60 سالگی از هیات علمی پیوسته، بازنشسته می شوند و به عنوان 

هیات علمی وابســـته می توانستند درخواست همکاری در قالب 

هیات علمی بدهند.« 

او اظهار کرد: »رســـیدن به سن بازنشســـتگی در کشور ما برای 

هیات علمی تلخ اســـت ولی ما 700 نفر را در بهمن ماه سال قبل 

بازنشســـته کردیم که مشمول بازنشســـتگی بودند و 10 نفر این 

موضوع را به دلایل سیاسی ربط دادند و می خواستند به خودشان 

اعتباربخشـــی کنند. حوزه علم کار مشخصی دارد و استاد باید 

شاگردپرور باشد و در همه جای دنیا قواعد استادی مشخص است. 

ایـــن بازارگرمی ها اینجا جایی ندارد و گاهی اگر تخلفاتی صورت 

می گیرد، نظام رسیدگی ما دقیق و فعال است. می تواند بین ۲۴ 

هزار استاد، تخلف کند و ما از مقام استادی صیانت  و در ارتباطات 

دانشجویی آنها را حفظ می کنیم.« 

دکتر طهرانچی تاکید کرد: »سیســـتم ما حساس و هوشیار است 

و ما امانت داریم و ســـعی کردیم بخشنامه و آیین نامه ها شفاف، 

روشن و بدون تبعیض باشد. در موارد کمی ما برخور می کنیم اما 

بنا به اعلام نیســـت. برخی اعضای هیات علمی بازنشسته شدند 

که چهره تلویزیونی هم بودند و ســـرمایه دانشگاه بودند. هرچند 

نگاه شان کمی متفاوت هم بود. بنابراین میثاق ما با دانشجو این 

اســـت که کم فروشـــی نکنیم و روابط و ضوابط هرگز در این بین 

نقش ایفا نمی کنند. بنابرایـــن روند جذب اعضای هیات علمی 

ابتدا از طریق فراخوان، در درجه دوم بررســـی هیات های اجرایی 

جذب استانی و سپس نظر هیات مرکزی جذب صورت می گیرد 

و هیچ روزنه دیگری برای جذب اعضای هیات علمی در دانشگاه 

آزاد اسلامی وجود ندارد.«

او در پاسخ به سوال یکی از حضار درخصوص اینکه چرا اساتید باید 

به صورت وابسته همچنان هیات علمی باشند، بیان کرد: »دانشگاه 

آزاد امســـال به جای ۳۲ هزار حق التدریس، 6 هزار هیات علمی 

وابســـته و ۲0 هزار دانشجوی دکتری خواهد داشت. از بین این 

دانشجویان قرار است مصاحبه ای کنیم و ۲0 هزار جوان انتخاب 

شوند و به عنوان دستیار آموزشی به دانشگاه بیایند. درکنار آن 6 

هزار استاد انتخاب می شوند، البته هنوز انتخاب نشده اند. ما همه 

شیوه های گذشـــته مبنی بر استاد نیمه وقت و پاره وقت را حذف 

کرده ایم و این کار برای آن اســـت که میثاق ما با دانشجویان مان 

آن است که هیچ گاه کم فروشی نکنیم و هیچ گاه مصلحت خود را 

به مصلحت دانشجو ترجیح ندهیم، حتی یکی از معاونان بنده به 

یکی از شهرها رفت که فرماندار آن به عنوان استاد یک درسی در 

دانشگاه آزاد بود اما غیبت زیادی داشت، همانجا رئیس آن واحد 

دانشگاهی توبیخ شد و استاد آن درس هم تغییر کرد و رئیس استان 

هم به دلیل عدم نظارت درست، توبیخ شد، یعنی ما به هیچ وجه 

اجازه نمی دهیم روابط جای ضوابط را بگیرد.«

 جذب 200 نفر از رتبه برترهای بازگشته به کشور 
در واحدهای تهران و نجف آباد

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی در پاسخ به ایسکانیوز درباره سربازی 

دانشجویان پســـر در طرح پایش گفت: »در گذشته بحث سرباز 

صنعت را داشتیم که ما نیز از آن استفاده می کردیم اما امروز سرباز 

صنعت نداریم. بحث سربازی از مقوله های پیچیده ای است و امروز 

یکی از مباحثی که دنبال می شود و آن را به عنوان هشدار می گویم، 

همین ســـربازی است؛ چراکه یک جوان برای آنکه بتواند به بازار 

کار جذب شود باید از 18 سالگی هم کار و هم تحصیل را شروع 

کند. در مقابل اینکه پسران وظیفه سربازی را دارند باعث شده تا 

استقبال صنعت به اجرای طرح پویش برای دانشجویان پسر کم 

شود و این مساله برای همه نظام هایی که برای توسعه اشتغال در 

جوامع دانشگاهی فکر می کنند یک نقطه ضعف به شمار می رود. 

امیدواریم دوستان در ستادکل نیروهای مسلح به این مساله فکر 

کنند.« او درباره بازگشـــت نخبگان گفت: »ما امروز اعلام آمادگی 

کردیم برای علوم وتحقیقات 100 نفر و برای استان تهران و واحد 

نجف آباد هم مجموعا 100 نفر از کســـانی که جزء ۲00 دانشگاه 

اول دنیا هستند، اگر به کشور برگردند آنها را جذب می کنیم و این 

مســـاله با بنیاد ملی نخبگان هم هماهنگی و افرادی هم معرفی 

شـــده اند. بنای ما این است که این گونه جذب ها را داشته باشیم 

اما مساله مهم تر اینکه بتوانیم در حوزه های دانش بنیان و سراهای 

نوآوری به گونه ای عمل کنیم تا دانشجویان نه تنها از کشور نروند 

بلکه نخبگان ما به کشور برگردند و موثر باشند. مساله ای که مهم 

است اینکه جوانان در این سن برای پول به خارج از کشور نمی روند، 

بلکه برای موثر بودن می روند و ما در کشور بایستی فضایی را ایجاد 

کنیم که جوان بداند موثر خواهد بود.« 

 آراستگی لازمه یادگیری در محیط دانشگاه است
طهرانچی در پاسخ به سوال روزنامه کیهان درباره برنامه دانشگاه 

آزاد برای ارتقای فرهنگ عفاف و حجاب با توجه به بررســـی لایحه 

عفاف و حجاب در مجلس گفت: »ما هر دوشـــنبه خانه گفت وگو 

را در این دانشـــگاه داریم که از زمان اغتشاشات سال گذشته هم 

برگزاری آن آغاز شده است. در این جلسه صاحبان فکر هر هفته 

با مســـئولان مختلف صحبت کرده و متن آن هم از سوی روزنامه 

»فرهیختگان« منتشـــر می شـــود که یکی از این جلسات، درباره 

همین لایحه بود و ما امروز مجموع نظرات دانشـــگاهی را در این 

باره داریم. تجربه نشـــان داده که محیط دانشـــگاه باید محیط 

سالمی باشد تا فکر در آن متبلور شود. دانشگاه محیط هیجانات 

نیست، بلکه محیط عقل و فکر است. در همه دنیا هم برای حفظ 

حقوق عامه دانشـــجویان و حفظ حق یادگیری در میان آنها باید 

جلوی هرگونه تبرج گرفته شود؛ چراکه دانشگاه محیط علم بوده 

و ایـــن محیط هم خصوصیات خاص خودش را دارد و تبرج نقطه 

مقابل یادگیری است و ما با در نظر گرفتن این مساله نظرات مان 

را درباره این لایحه ارائه داده ایم.« رئیس دانشـــگاه آزاد ادامه داد: 

»تلاش می کنیم تا در محیط دانشگاه با گفت وگو و تذکر به موقع 

به دانشـــجویان کار را دنبال کنیم؛ نکته دیگر این است که استاد 

وظیفه دارد به دانشـــجو آموزش دهـــد و طبیعتا یکی از نیازهای 

یادگیری این است که آراستگی محیطی حفظ شود و این آراستگی 

لازمه یادگیری اســـت. از سال گذشته ما یک برنامه پنج مرحله ای 

را شـــروع کردیم که تبیین عالمانه و حکمیانه، مشارکت هم افزا، 

رصد هوشمند، مراقبت والدانه و برخورد قاطع را شامل می شود. 

طبیعتا ما با حرکت های جریانی نظام مندی که بخواهد در محیط 

دانشگاهی حق یادگیری را مختل کند برخورد قاطع می کنیم اما 

نسبت به دانشجویان که شخصا براساس تربیت های قبل از ورود 

به دانشـــگاه دقت لازم را ندارند، مراقبت والدانه خواهیم داشت. 

مهم تر اینکه مشـــارکت هم افزا را خواستاریم تا همه اساتید ما در 

صحنه تعلیم و تربیت بیایند، همچنین تبیین عالمانه و حکیمانه 

را هم دنبال می کنیم. مساله ای که باید مدنظر قرار بگیرد، اینکه از 

وقتی بشر به زمین آمد بحث تبرج برای آن مطرح شد و این مساله 

بوده و خواهد بود.« 

 جریان ملی دانش هنوز قوام نیافته است
او در پاسخ به »فرهیختگان« درباره مهم ترین اقداماتی که باید در 

فضای علمی کشور در راستای عقب نماندن از کشورهای همسایه 

و جلوگیری از کاهش سرعت علمی دنبال شود، گفت: »ما در هر 

فرهنگ سازی، نمادســـازی هم داریم. امروز کشورهای همسایه 

هزینه های سنگینی انجام می دهند تا چهره فوتبال شان را تغییر 

دهند، اما سوال این است که آیا فوتبال مساله اول منطقه ما است؟ 

خیر. اما نگاه کنید که این اتفاق می افتد و بازیکنان گرانقیمت را 

جذب می کنند، درحالی که طبیعتا مساله فوتبال نیست اما امید، 

خودباوری و نشاط سه عامل مهم در هر کشوری برای رسیدن به 

رشد است. به خاطر دارم زمانی که رئیس دانشگاه شهید بهشتی 

بودم، پنج رئیس دانشگاه از تونس به ایران آمده بودند و سوال شان 

این بود که چطور ایران رتبه 16 دنیا را دارد؟ درســـت اســـت که 

پوشیدن لباس خوب به معنای اینکه فرد وضع مالی خوبی دارد، 

نیست؛ اما طبیعتا لباس خوب هم یک نشانه در این باره است. در 

حوزه علم، وقتی تعداد مقالات بالا باشد، در مقابل پهباد ساخت 

داخل هم موثر عمل کند، رادارهایمان هم بتواند پهباد دشـــمن 

را بنشـــاند، دارو و واکسن هم تولید کنیم و پالایشگاه های پارس 

جنوبی را هم خودمان بسازیم، مجموعه این اقدامات خودباوری 

خواهد بود.« طهرانچی بیان داشت: »طبیعتا وقتی مقاله ای تولید 

نکنیم اصلا خودباوری ایجاد نمی شود؛ چراکه وقتی 100 مقاله 

تولید می شود معنایش این است که توانسته ایم ۳00 داور مطرح 

علمـــی را در موضوع مرتبط قانع کنیم که این تعداد مقاله چاپ 

شـــود و این کار باعث می شود تا خودباوری در محقق مان ایجاد 

شده و او می تواند در مساله ناشناخته هم ورود کند. واقعیت این 

است که ما برای خودباوری، امید و نشاط در کشور به بروز و ظهور 

جریان علمی نیازمند هستیم. البته اشکال این حوزه زمانی است 

که بخواهیم این جریان را تنها با جریان جهانی دانش دنبال کنیم 

و کاری به جریان ملی دانش نداشته باشیم. اگر جریان ملی دانش 

را به اصطلاح بستیم و بعد در جریان جهانی دانش هم ظهور و وبروز 

داشتیم، این مسیر تضمین کننده یک حرکت سریع خواهد بود اما 

مساله این است که در کشور هنوز جریان ملی دانش، قوام یافته 

نشده است. یعنی دانشجوی ما وقتی می خواهد کاری تحقیقی 

ارائه دهد، هیچ گاه آن را حتی به آزمایشگاه کناری اش هم ارجاع 

نمی دهد اما در دنیا شـــرایط متفاوت است. نگاه کنید هیچ گاه 

رژیم صهیونیستی به ایران ارجاع نمی دهد و عمده آمریکایی ها هم 

این کار را نمی کنند، بلکه عمده ارجاعات ما از سوی چین و روسیه 

است؛ چراکه جغرافیای علم مباحثی ماورای دانش دارد، اما یادمان 

باشد که آمریکایی ها با رهبری علم رهبری دنیا را گرفتند و چینی ها 

هم می خواهند با رهبری علم، با آمریکا مقابله کنند؛ چراکه از دو 

سال پیش تعداد مقالات خود را افزایش دادند.« 

 صورت گرایی در تولید مقاله خطرناک است
رئیس دانشگاه آزاد گفت: »مقاله قطعا مقدمه است، یعنی شرط 

لازم نوشتن برون دادها موثر است اما همه جریان علم نخواهد بود. 

هرچند که طیف های مختلفی داریم که برخی از این ســـمت بوم 

مقاله افتاده اند و برخی دیگر از ســـمت دیگر اما ما باید حد وسط 

این حوزه را در نظر بگیریم. اشکال دیگر این است که ما تولید مقاله 

را تنها به عهده دانشـــجو گذاشته ایم درحالی که آزمایشگاه های 

ما باید این کار را انجام دهند نه دانشـــجویان ما؛ یعنی دانشـــجو 

باید در آزمایشگاه مقاله تولید کند نه اینکه بگوییم دانشجو به هر 

طریقی که شـــده، مقاله تولید کند. قطعا صورت گرایی در تولید 

مقاله خطرناک است.« 

 پایان شهریور؛ 
زمان اعلام میزان پیشرفت سند تحول

او در پاســـخ به ســـوال دوم »فرهیختگان« دربـــاره میزان تحقق 

ســـند تحول و تعالی دانشگاه آزاد بیان داشت: »ما نظام نظارت و 

ارزیابی مان با همه استان ها یک تفاهمنامه شاخص امضا می کند 

که طبق آن اســـتان ها متعهد می شوند براساس شاخص ها چه 

سهمی در تحقق این سند بر عهده دارند. البته هنوز میزان تحقق 

ســـند برای امسال گردآوری نشده ولی تا پایان شهریور به صورت 

دقیق شاخص پیشرفت را در همه ارگان هفتادگانه خواهیم داشت.« 

 وزارت علوم سامانه 
جامعی برای ثبت اطلاعات ندارد

طهرانچی در پاسخ به سوال خبرگزاری دانشجو درباره عدم اتصال 

دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی به سامانه یکپارچه وزارت علوم 

گفت: »با افتخار می گویم این دانشـــگاه در دوره سه ساله سامانه 

پژوهشیار، آموزشیار، حســـابیار، اموال و انبار، استعلام مدرک را 

داشته یعنی بیشترین حد سامانه سپاری های یکپارچه را داشته ایم 

و متاسفانه در وزارت علوم به صراحت می گویم هیچ سامانه ای که 

بتواند جامع باشد و ما هم اطلاعات مان را در آن وارد کنیم، نداریم. 

نکته دوم اینکه، همین امروز وقتی می خواهم در سامانه آموزشیار 

بروم و اطلاعاتی را از ســـامانه ثبت احوال بگیرم، عنوان می کنند 

که باید بابت آن هزینه بپردازیم؛ چراکه ما تنها به دولتی ها رایگان 

سرویس می دهیم و دانشگاه آزاد دولتی نیست. به آقایان می گویم 

ایرانداک تز دانشجوی دانشگاه آزاد اسلامی را می گیرد و با توجه 

بـــه ۹0 هزار تز، می تواند از نصف این میزان درآمد کســـب کند؛ 

درحالی که آنها از دولت هم پول می گیرند اما حاضر نیستند برای 

داده ای که تولید شده، نگهداری شده و امنیت آن حفظ می شود، 

هزینه پرداخت کنند، اینجا به آنها می گویم که شـــما زورتان زیاد 

است.« رئیس دانشگاه آزاد بیان داشت: »مساله دیگر اینکه می گوید 

کل بانک مان را در اختیار آنها بگذاریم اما مسئولیت این را قبول 

نمی کنند که این اطلاعات هک نشود. بحث این نیست که ما داده 

نمی دهیم بلکه آنها حاضر نیستند برای داده ای که تولید می شود، 

هزینه بپردازند. امروز می گوییم که برای انتخابات پیش رو، هفت 

میلیون فارغ التحصیل دانشگاه آزاد و پنج میلیون فارغ التحصیل 

دولتـــی داریم، اما وقتی به آنها می گوییم که برای دسترســـی به 

اطلاعات هفت میلیون فارغ التحصیل، با ما تعامل کنید اما آنها 

این را قبول ندارند و می گویند ما در اتاق مان نشسته ایم و می گوییم 

که دانشگاه آزاد باید فلان کار را انجام دهد، درحالی که امروز داده 

اهمیت مهمی دارد و هزینه دارد و ما نمی توانیم از جیب دانشجویان 

برای آقایانی که پول آن را دریافت کرده اند، هزینه کنیم.« او بیان 

داشت: »همه اطلاعات مان را در سامانه های دولت ثبت می کنیم و 

سال گذشته مصوب شد که در سامانه دولت اطلاعات مان را به ثبت 

برسانیم، تا جایی که سه سال پیش مرکز آمار دانشگاه آزاد را به عنوان 

برنده همکار ویژه در حوزه آمار در میان دانشـــگاه ها اعلام کرد؛ با 

این حال باید بگویم که امروز آنها دنبال مسائل دیگری هستند.« 

گزارشعملکرددانشگاهآزاددرنشستخبریدکترطهرانچی

 افزایش دانشجو، کاهش اتکا به شهریه
تغیییر دانشکده ها به موضوع محوری و...


